Five-Year Plan on Carrying Forward the Catholic Church's Adherence to the Direction of Sinicization in Our Country (2018-2022)
I. Background
At the Central United Front Work Conference convened in May 2015, General Secretary Xi Jinping clearly stated that for actively guiding religions to adapt to the socialist society, it was necessary to insist on Sinicization. At the National Religious Work Conference in April 2016 and 19th National Congress of Communist Party of China (CPC) in October 2017, Xi further elaborated on adherence to Sinicization in our country.
In December 2016, a resolution of the 9th National Congress of Chinese Catholic Representatives emphasized that in the coming five years, the Catholic Church in China "needs to deepen study on how to carry through the spirit of a series of important addresses by General Secretary Xi Jinping and the spirit of the National Conference on Religious Work, and continuously lead clerics and Catholics across the country to adhere to the Sinicization of Catholicism." 
In recent years, to promote theological study in the Church while insisting on continuing in the direction of Catholic Sinicization, the Chinese Catholic Patriotic Association and the Bishops' Conference of the Catholic Church in China (CCPA and BCCCC) organized various seminars and forums and published relevant books in order to deeply deliberate on ways of developing the Catholic Church in China. Some local Patriotic Associations and Catholic Administration Commission (PA & CAC) and dioceses also organized seminars discussing Sinicization of Catholicism, helping the Church develop an ideological ambiance in this area.
Currently, in regard to complying with Sinicization, clerics and the intellectual stratum have an improved understanding.  But ordinary Catholics do not always accurately understand its implications and goals. In certain areas, for example the liturgy of the Church, the achievement of Sinicization is more fruitful. But in regard to theological thought, Sinicization of Catholicism still lacks innovative exploration in the context of current social conditions and culture in China. Due to bias and misinterpretation, there are still differing viewpoints within the Church on adherence to Sinicization.  
For the sake of propagating the gospel of Jesus Christ to all people in the world, Paul the Apostle put in practice the idea: "I have become all things to all men." (1 Cor 9:22). From an historical point of view, the healthy development of Catholicism in our country and the Church's adaptation to the social culture are consistent. But there have been both positive and negative sides that can be referenced on achieving this aspect.
After the Second Vatican Council, enculturation among the Churches of the world cultivated a new way for the local development of the Catholic Church. In our country, adherence to Sinicization of Catholicism is of great significance.  The Church in China has been striving to adapt to the socialist society with Chinese characteristics and has had great achievements on evangelization and pastoral work in the new China, especially during the four decades of reform and opening up. As our country has entered into a new era of development, there is an urgency to shore-up foundations for the development of the Church in our country's social culture by pushing Sinicization of Catholicism to a greater depth. To do this, we have to be problem solving-oriented, focus on the study of theological thought and build up a model for realizing the Sinicization of Catholicism. 
 
II. Directive thoughts, major goal and basic content
1. Directive thoughts
Take guidance from the thoughts of socialism with Chinese Characteristics in Xi Jinping's new era, particularly the spirit of his speech on the adherence to the direction on Sinicization of religions in our country, led by the core values of socialism, according to the direction and path of Sinicization clearly identified by the 9th National Congress of Chinese Catholic Representatives. By getting a firm hold on the Bible, inheriting of traditions and following the views and documents of the Second Vatican Council, the theological discussion on the Sinicization of Catholicism will be constantly promoted and the practice of Sinicization of Catholicism will be gradually enriched.
2. Major goal
There is a need to increase the perception and recognition of Sinicization of Catholicism within the Church in order to push forward mutual adaptation between the Catholic Church and the socialist society. Clerics and Catholics must be led to implement the core values of socialism as well as to strengthen their own base to push forward with evangelization and pastoral work. The Catholic Church is to play an active role in the enhancement of socio-economic development and contribute to realizing the dream of the great rejuvenation of the Chinese nation.
It will further explore the content of doctrines and rules of the Church that are conducive to social harmony and progress of human civilization by interpreting doctrines and rules of the Church in line with the development and progress of contemporary China and Chinese traditional culture. Constantly consolidate harmonious relations between our country's Catholic Church and the Party, government, society, other religions and non-believers.
3. Basic content
For adhering to Sinicization of Catholicism, it is necessary to have political self-consciousness and self-awareness. To love the motherland and obey the state regime is a responsibility and obligation for each Christian. Core political requirements are acceptance of the leadership of the Communist Party of China, supporting the socialist system and safeguarding constitutional and legal authorities.
For Sinicization of Catholicism, it is necessary to have self-consciousness on cultural integration. To realize the core values of socialism and accept the nourishment of distinguished Chinese traditional culture, the Church should promote Chinese styles and integrate with Chinese culture in the proposition of theological ideas, expression of social rituals and in Church building, painting, music and art.   
There is also a need to have self-consciousness on adaptation to society. To adapt and serve society, and to fulfill one's social responsibility, the Catholic Church has to launch its works in accordance with the law, safeguard the Church's legal rights, carry forward the Catholic spirit of being the ‘salt and light' of the world, explore and expand new ways of serving society, promoting social harmony and mutually building a beautiful China.
 
III. Deepening political, legal and social recognition of the Catholic Church in China
The Church will guide clerics and ordinary Catholics to actively practice core values of socialism, love the motherland passionately, support the leadership of the Communist Party, obey the law and serve society.
1. Carrying out promotion and education on socialism with Chinese characteristics and the core values of socialism
a. Learn and realize socialist ideology with Chinese characteristics in Xi Jinping's new era through various methods of promotion, including visits, study and exchanges. This will strengthen self-confidence of clerics and Catholics on the road forward by proposing theories on the system and culture of socialism with Chinese characteristics. Through this process it is possible to learn that love of country and the Church, based on healthy development of the Catholic Church and the motherland's prosperity, are consistent.
b. The Church will regard promotion and education on core values of socialism as a basic requirement for adhering to the Sinicization of Catholicism. It will guide clerics and Catholics to foster and maintain correct views on history and the nation and strengthen community awareness.
c. To realize the constitution and work regulations of the patriotic association, strengthen and improve the organization of the patriotic associations across the country, and play a better role of bridges and ties among patriotic organizations. 
2. Insist on the principle of independence, autonomy and self-management of the Church
a. Through exploration, study, organizing memorial activities, editing and publishing reviews and research documents by the leadership team of the CCPA & BCCCC, education on the independence, autonomy and self-management of the Church can be consistently implemented.
 b. The CCPA & BCCCC is to offer guidance and supervision to all colleges of philosophy and theology to establish courses on independence, autonomy and self-management of the Church and revise the "Teaching Materials for Independence, Autonomy and Self-Management of the Catholic Church in China" so that the teaching materials can play a positive role.
c. It is necessary to conduct foreign exchanges on the basis of equality and friendship, so as to fully illustrate the stories of the Catholic Church in China, clearly explaining the connotation and essence of the direction of Sinicization adhered to by the Catholic Church in China as well as eliminating misunderstandings and suspicions 3. Strengthening concepts and education on the rule of law and striving for understanding and support.
3. Strengthening concepts and education on the rule of law
a. Through different formats, deepen study on the newly revised "Regulations on Religious Affairs" at various levels and organize regular training on government policies and regulations. Guide clerics and Catholics to dedicate themselves consciously to establish the state's rule of law.  Strengthen awareness of the state, civil consciousness and legal matters. Correctly understand and deal with the relationship between the laws of the state and the rules of the Church.
b. Deepen study on ‘thesis and exploration' of practices, uphold Church morality and teachings that promote integration with socialist morality and the rule of law. Promote integration between Church ethics and morality and Chinese traditional virtues, combining the spirit of the times with the requirements of social development. The Catholic faith should play a positive role in moral governing of the country.     
c. Strengthen education on the rule of law in institutes of philosophy and theology by including it in the curriculum and offer courses such as ‘legal foundations'. Religious policies and regulations should enhance seminarians' legal knowledge and consciousness on obeying the law.
4. Playing an active role on enhancing economic and social development
a. Uphold the Church's distinguished tradition on serving society, unite and lead general clerics and Catholics to integrate and serve contemporary Chinese society and fulfill their social responsibilities.
b. In areas where Catholics live together, vigorously build healthy religious relations, jointly maintain public order and good customs, promote economic and social development and build a beautiful China.
c. Under the coordination and leadership of CCPA and the BCCCC, clerics and Catholics should be encouraged to actively engage in charitable activities, improve standardization of Church charity activities and enhance environmental awareness.
 
IV. Promote the integration of Catholicism with distinguished Chinese culture
The Church, in order to foster cultural consciousness and self-confidence in being Chinese, should enrich expression of Christian faith with our distinguished humanistic traditions. Sum up the experience of Sinicization in the history of our Church and open up visionary study on the history of the Church in China.
1. Develop the Church's knowledge and recognition of Chinese traditional
a. Through various means increase the Church's knowledge on Chinese traditional culture, foster consciousness and self-confidence in being Chinese, integrate Chinese traditional ethics and morality into Christ's Gospel spirit and enhance the Church's faith so it takes root in the Chinese humanities.
b. Increase the content of Chinese traditional culture in catechumen classes and catechist teachings in dioceses and parishes so that the gospel faith and Chinese traditional culture can be organically integrated into the daily life of Christians.
c. Strive to foster a pool of research talent and seminary teachers with higher theological attainments and profound Chinese cultural understanding.
d. Seminary courses are to pay attention to the teaching of Chinese traditional culture and philosophy, fostering seminarians in ways of Chinese thinking and culture in regard to preaching the Church's truth on the gospel.
2. Develop perspectives on the history of the Catholic Church in China
a. Establish Chinese Catholic historical archives as a starting point, widely collecting historical documents, materials and files of the Catholic Church before and after the founding of the People's Republic of China. Such archives are to summarize the experience of Sinicization since Catholicism was propagated in China and foster the study of Church history from the perspectives of the Catholic Church in China.  
b. By using adherence to the direction of the Sinicization of Catholicism as the lead, organize experts on Church history to compile and publish "The History of Catholic Church in China".
c. Study and learn from the Sinicization experience of other religions in the history of China, achieving self-improvement through comparative research.
 
V. Develop theological thought with the Chinese church characteristics
Collect and study historical documents about the Sinicization of the Church; starting with the Bible, Church traditions and documents of Second Vatican Council, to absorb relevant thinking and achievements of the Universal Church as a foundation for theological discussion and illustration of the Sinicization of Catholicism. Develop theological expressions that have the characteristics of Chinese thought, paying attention to the establishment of a research platform and team.
Collect, sort and summarize relevant documents and information on how Catholicism in our country adapted to socialist society, after the founding of the New China, to allow systematic deliberation.

1. Summarizing the experiences and thoughts on Sinicization of Catholicism in the history of the Church in China
a. To collect and sort out the documents related to Sinicization of Catholicism since Catholicism was propagated to China, especially from late Ming and early Qing dynasties to the period before the new China was founded, summarizing the process and experience on Sinicization of Catholicism;
b. Collect, sort and summarize relevant documents and information on how Catholicism in our country adapted to socialist society, after the founding of the New China, to allow systematic deliberation
c. Led by the CCPA and the BCCCC, and using adherence to direction on Sinicization of Catholicism in our country as the theme, edit and publish "The Textbook on Adhering to the Direction of the Sinicization of Catholicism in Our Country".
2. Deepen study of theological thought on the enculturation of the Universal Church
a. Highly regarding the biblical hermeneutics and biblical theology, consistently return to the Bible to draw inspiration and motivation.
b. Use the history and traditions of the Universal Church, especially based on the documents of the Second Vatican Council, and relevant knowledge in the Church, as a starting point.
c. Study and learn from the ideas and practical experience of the Church around the world on the launching of ecclesial enculturation after the Second Vatican Council.  
3. Theological thought and expression of the Catholic Church in China
a. Launch a comparative study of Catholic theology and Chinese philosophical ideas, strengthen dialogue between religions, integrate the life experiences of Chinese and Christians as well as enriching and innovating theological expression of the Church.
b. Beyond the metaphysical and ontological structures of the traditional theology of the Church, try a way of thinking that has the characteristics of Chinese culture and preferences on ethics, and harmony between man and nature, for exploring theological thought that embraces Chinese wisdom.
c. Pay attention to the beliefs and spiritual experiences of grassroots believers in today's society; strengthen the connection between the theories and practices of Catholic Chinese theology and promote excellent research and ideas to the Institute of Philosophy and local churches.
4. Strengthen the Church's establishment of a platform and team on theological research
a. Continue to hold biyearly "The Theological Forum on the Sinicization of Catholicism", explore new formats, strive to develop the highest echelon of theological forum for the Catholic Church in China; organize seminars on specific topics for discussing the issues encountered during the process of the Sinicization of Catholicism;
b. Establish "The Institute of Chinese Catholic Culture" to bring together scholars who study Catholicism, from both inside and outside of the Church, to form a primary research team.
 
VI. Create a Church organization and management model with the Chinese characteristics
Deepen the concept of democratic management of the Church and adhere to the principle of "collective leadership, democratic management, mutual consultation, and joint decision-making" with the aim of optimizing the structure of organization and management. This will enhance awareness of organization and management and target actual problems, thereby progressing organizational and management systems through innovation and the fostering of talented people.
1. Deepen the concept and knowledge of democratic management of the Church
a. Through research, seminars or symposiums summarize the experience and achievements of the Catholic Church in China in adhering to the democratic management of the Church after China implemented reform and opening policies. Regard the democratic management of the Church as an important measure for the Sinicization of Catholicism.
b. Strengthen study and introduce discussion of the Second Vatican Council on "People of God" and "Laity". Let the lay people play active roles in the pastoral work of evangelization and management of the Church.
c. Continue to explore the relationship between the hierocracy and democratic management of the Church, emphasizing the nature of service and promoting organic unity between the two sides.
2. Improving the system of organization and management
a. Address problems in accordance with the newly revised "Religious Affairs Regulations", and revise "Work Regulations for the Catholic Patriotic Association", "The System for the Joint Conference of Chairpersons of the CCPA-BCCCC" and "A Management System for Catholic Dioceses in China."    
b. In accordance with the principle of democratic management of the Church, the division of responsibilities among the Patriotic Association, Church Administration Commission and the dioceses should be clarified so that they may clearly identify their respective attributes, functions and tasks, and formulate their operational modes and working rules.
c. Explore and study the status quo of the organizational establishment in local Catholic PA & CAC organizations to help them resolve actual development problems they face.
d. Strengthen the rule of law and standardization of Church organization and management, promote and coordinate the registration of Church groups, Church activity venues, as well as colleges of theology and philosophy, with the civil affairs department in accordance with the law.
e. Increase efforts on training the backbone of lay people in the patriotic organizations and raise the proportion of lay people playing roles in the patriotic organizations.
 
VII. Explore liturgical expression with Chinese elements
To grasp the traditional spirit of Church liturgy, especially the documents of Second Vatican Council on reform and enculturation of liturgy; explore the feasibility of integrating traditional Chinese ceremonial culture and its elements into Church liturgy. Prudently select some churches to launch a pilot project on the Sinicization of Church liturgy.
1. Summarize Sinicization of Church liturgy in history and real situations
a. The Church liturgy is ancient and sacred. It needs to grasp its essence, from aspects of theology and history, for the exploring of views on the Sinicization of Church liturgy.
b. Collect, analyze and study Church liturgy after Catholicism came to China, which was known as the state of rites. Clarify the key aspects of Sinicization of Catholic liturgy so as to obtain inspiration for liturgical reform of the Catholic Church in China.
c. By organizing specific seminars, summarize successful and failed past results on liturgical reform launched by the Catholic Church in China, including in relation to the Chinese Church throughout the world, since the Second Vatican Council advocated liturgical reform. This will provide the latest experience for formulating a plan for the Sinicization of the Church liturgy.
2. Explore the Church's liturgical expression in Chinese ritual culture
a. The CCPA and the BCCCC plan to release a pastoral letter and a guiding booklet on liturgy, trying to use some wordings that would be in conformity with the gospel spirit of Christ and Church traditions, and also include Chinese traditional features on liturgy for enhancing exchanges and mutual enrichment of both sides.
b. In the education of liturgy in colleges of philosophy and theology, and formation classes and seminars on liturgy, the content of Chinese ritual culture and history of liturgy should be increased to expand understandings on Chinese traditional rites.
c. Gather the Church's experts on liturgy to organize advanced study courses to promote the exploration of the Sinicization of the Church's liturgy and establish a consultative group to present scenarios to the CACC and BCCCC.
d. In accordance with local conditions, specific traditions should be highly regarded in the regions of ethnic minorities and some Church liturgies that have ethnic characteristics should be cultivated.
3. Select some places to prudently launch pilot projects on Sinicization of Church liturgy
a. In the form of pastoral letters, the CCPA and the BCCCC will provide general principles and advice on some important issues related to liturgy.
b. With the guidance and supervision of the CCPA and BCCCC, some parishes, especially in colleges of philosophy and theology, would try to launch some liturgies with the elements of Sinicization, and would be promoted to the which country when it is determined that they do not violate the general principles and requirements of Church liturgy and would not cause any conflicts and disputes within the Church in China;
c. Certain dioceses and parishes are encouraged to try new innovations on liturgies to respond to their needs and problems, but they should avoid launching liturgical reform radically and blindly. Unwillingness for any changes should also be countered.
 
VIII. Promote Church styles and creation of painting and sacred music with the Chinese aesthetical features
The view that styles of church structures, painting and sacred music must be westernized should be changed.  The concept of Sinicization should be advocated to explore ways of integrating elements of Chinese traditional aesthetics.
1. Changing the views that Church structures, painting and sacred music must be westernized
a. Collect, sort and study the heritage of the church's architectural structures, art of painting and sacred music since Catholicism was propagated in China. Combining the spiritual characteristics of the Catholic faith, explore new Chinese formats, Chinese styles, and Chinese characteristics and transform the preference and concept that all forms must be westernized.
b. In the process of formation in colleges of philosophy and theology, the concepts on Sincization of church architectural structures, painting and sacred music should be promoted by offering relevant courses for forming consensus on the Sinicization of Church art.
c. Dioceses and parishes should organize relevant workshops to help Catholics increase their knowledge of Chinese traditional art and aesthetics. 
d. Models of Sinicization should be established in church architectural structures, painting and sacred music. Organize on-site exchanges and encourage the design and construction of churches that may have Chinese-Western, traditional Chinese or ethnic styles
e. Regular exhibitions and performances of Sinicized Church paintings and Church music should be held across the country in recognition of outstanding achievements.
2. Explore ways of Sinicizing Church structures, painting and sacred music
a. Exploring ways of Sinicizing Church architectural structures, painting and sacred music will facilitate the addition of Chinese aesthetic elements to the design of new churches, trial of traditional Chinese painting techniques and preference for Chinese styles in the creation of music.
b. Promotion of the Chinese concept on unity of humanity and nature does not only relate to Chinese architectural styles, but also presents the sacredness of Western church structures. This adds the Chinese human compassion and artistic realm to the creation of holy paintings and the natural spirit of ethnic music in the creation of the Church music.
c. Incorporating elements of Chinese traditional culture, conforming to the ecumenism of the Universal Church and meeting the requirements of the Church liturgy, the Church would advance with the times to promote the styles of Church structures, painting and sacred music according to the principle of diversity and stability during the process of Sinicization.
3. Projecting Sinicization of Church architectural structures, painting and sacred music
a. Fostering a team of Catholic architects and artists with theological and ethical foundations, as well as artistic talent, to form an expert team could provide a consultation service.
b. Based on the National Seminary of the Catholic Church in China, the "Chinese Catholic Music and Art Training Center" will be established; the CCPA and BCCCC will perform the leading work on compiling a collection of hymns with the Chinese Catholic characteristics.
c. The CCPA and BCCCC will encourage the local Church to strive for the Sinicization of church architectural structures and the creation of Church painting and sacred music. Some places may start pilot projects that could be extensively expanded.
 
IX. Organization and implementation
1. Strengthening the leadership on organization
Sincization of Catholicism is inseparable from effective organization. The CCPA & BCCCC of the Catholic Church in China must take the primary responsibility to set up a leading group to coordinate the exploration and realization of the Sinicization of Catholicism across the country. It should be problem-oriented to identify certain special topics and form expert groups to find breakthrough solutions.
The provinces and autonomous regions and municipalities directly under the central government, the PA & CAC, dioceses and the colleges of philosophy and theology should establish relevant mechanisms led by the responsible persons to promote Sinicization of Catholicism, eliminate misunderstandings and implement concepts. According to this plan, the Catholic PA and CAC of the provinces (as well autonomous regions and municipalities directly under the central government), dioceses and the various colleges of philosophy and theology shall formulate their respective five-year working plans for the Sinicization of Catholicism according to their own circumstances.
2. Strengthening supervision, inspection and evaluation of the implementation of the plan
In accordance with targets set by the plan, special inspections on the work will be carried out and the fulfillment of conditions will be checked regularly to determine the crux of problems and solve them.
Individuals and groups that make outstanding contributions will be commended according to certain evaluation criteria.
3. Strengthening publicity and exchange activities
The CCPA and BCCCC, or the media run by local churches, will promote the ideas and achievements of Sinicization of Catholicism in our country and publish relevant books and articles to create favorable conditions for the implementation of the plan.
At the level of the CCPA and BCCCC, training courses, seminars or forums will be organized to exchange experiences and ideas for unifying understanding and building consensus.
The local Catholic PA and CAC, dioceses and colleges of philosophy and theology will be encouraged to organize regular seminars for sharing and exchanging experiences to promote Sinicization at the grassroots level.
In the Church's foreign exchanges, the basic ideas and practices of adhering to the direction on the Sinicization of Catholicism in our country should be vigorously presented while striving for understanding and the elimination of misinterpretations to the greatest possible extent.
One key to adhering to the Sinicization of Catholicism lies in the formation and construction of the research team. From the very beginning, it is necessary to link the process of the Sinicization of Catholicism in our country with the forging and construction of the theological research team within the Church. The exploration of Sinicization of Catholicism should refer to relevant research results of other religions and academic circles. The research team of the Church should learn from what they have done in these aspects to constantly consolidate harmonious foundations between our country's Catholic Church and the Party, government, society, other religions and non-believers. The CCPA and BCCCC or the media run by local Church will promote the ideas and achievements of adhering to the direction on the Sinicization of Catholicism in our country, and publish relevant books and articles to create favorable conditions for the implementation of the plan.
推進我國天主教堅持中國化方向
五年工作規劃
（2018 - 2022）
中國天主教愛國會
中國天主教主教團
一、基本背景
習近平總書記在2015年5月召開的中央統戰工作會議上明確提出，積極引導宗教與社會主義社會相適應必須堅持中國化方向。在2016年4月召開的全國宗教工作會議和2017年10月召開的黨的十九大上，習近平總書記進一步對堅持我國宗教中國化方向進行了闡述。
2016年12月，中國天主教第九次全國代表會議的《決議》強調，今後五年，中國天主教「要深入學習貫徹習近平總書記系列重要講話精神和全國宗教工作會議精神，繼續帶領全國神長教友堅持天主教中國化發展方向。」
近年來，中國天主教愛國會、中國天主教主教團（以下簡稱「一會一團」）在堅持天主教中國化方向下推動教會的神學研究，舉辦多次研討會和論壇，出版相關書籍，深入思考中國天主教的發展道路。一些地方愛國會、教務委員會（以下簡稱「兩會」）和教區亦舉辦堅持我國天主教中國化方向的研討會，在教會內形成天主教中國化的思想氛圍。
當前，我國天主教堅持中國化方向，在教會的神職和知識階層獲得較好認知，但普通教友並不總能準確理解其含義和目的；在某些領域，如在教會禮儀上，中國化的成果較為豐富，但在神學思想方面，天主教中國化的思考還缺乏從當今中國社會文化處境出發的原創性探討；由於偏見、誤解等原因，教會內依然存在對堅持我國天主教中國化方向的不同看法。
為了向天下萬民傳播基督耶穌的福音，保祿宗徒曾踐行「對一切人，我就成為一切」（格前9:22）的思想。從歷史的觀點看，天主教在我國的健康發展與教會對社會文化的適應相一致，這方面有正反兩方面的經驗可鑒。梵蒂岡第二次大公會議後，世界各國教會的本地化探討為天主教在當地的發展開闢了新道路。在我國，堅持天主教中國化方向在當前意義重大，新中國成立後，特別是改革開放四十年來，中國天主教努力與中國特色社會主義社會相適應，在福傳牧靈上取得很大成就。在我國進入一個新的發展時代之際，通過把天主教中國化推向深處，夯實教會在我國社會文化中的發展基礎，實為緊迫。為此，須以問題為導向，以神學思想研究為重點，以樹立天主教中國化實踐典型為抓手，大力推進天主教的中國化。
二、指導思想、主要的目標和基本內涵
（1） 指導思想
以習近平新時代中國特色社會主義思想，特別是有關堅持我國宗教中國化方向的講話精神為指導，以社會主義核心價值觀為引領，按照中國天主教第九次全國代表會議明確的中國化方向和途徑，立足聖經、繼承傳統，遵循梵二大公會議的思想和論述，不斷推進天主教中國化的神學探討，逐漸豐富天主教中國化的實踐。
（2） 主要目標
在教會內提升對堅持我國天主教中國化方向的認知和認同，推進我國天主教與社會主義社會相適應，引領全國神長教友踐行社會主義核心價值觀，加強教會自身建設，推進我國天主教的福傳牧靈事業，發揮天主教在促進我國經濟社會發展中的積極作用，為實現中華民族偉大復興的中國夢貢獻力量。
進一步挖掘教義教規中有利於社會和諧、時代進步、人類文明的內容，對教義教規作出符合當代中國發展進步、符合中華優秀傳統文化的闡釋，不斷夯實我國天主教與黨和政府、社會、其他宗教以及不信教群眾之間的和諧基礎。
（3） 基本內涵
堅持我國天主教中國化方向，須在政治上自覺認同。熱愛祖國，服從國家政權，是每個基督徒的責任和義務。政治上認同，核心是自覺接受中國共產黨領導，擁護社會主義制度，維護憲法法律權威、社會民族團結、祖國統一；
堅持我國天主教中國化方向，須在文化上自覺融合。踐行社會主義核心價值觀，接受中華優秀傳統文化浸潤，在神學思想建設上、在社會禮儀表達上、在教會建築、繪畫、音樂藝術上，倡導中國風格，融入中華文化；
堅持我國天主教中國化方向，須在社會上自覺適應。適應社會、服務社會、履行社會責任，依法開展天主教各項工作，維護教會合法權益，發揚天主教做光做鹽精神，探索和拓展服務社會新途徑，促進社會和諧，共建美麗中國。
三、深化中國天主教的政治、法律和社會認同
引導廣大神長教友積極踐行社會主義核心價值觀，熱愛祖國，擁護中國共產黨領導和社會主義制度，遵紀守法，服務社會。
（一）開展中國特色社會主義和社會主義核心價值觀宣傳教育
1、通過宣傳、參訪、學習交流等方式，學習貫徹習近平新時代中國特色社會主義思想，增強神長教友對中國特色社會主義道路、理論、制度和文化自信，認識愛國與愛教、天主教健康發展與祖國繁榮富強的一致性；
2、開展社會主義核心價值觀宣傳教育，把踐行社會主義核心價值觀作為堅持我國天主教中國化方向的基本要求；引導神長教友樹立和堅持正確的歷史觀、民族觀，文化觀，增強中華民族共同體意識；
3、落實愛國會章程和工作條例，健全和完善各地愛國會組織，發揮好愛國會組織的橋樑紐帶作用。
（二）堅持獨立自主自辦教會原則
1、通過「一會一團」領導班子調研、日常學習，開展紀念活動，編寫刊發回顧、研究文稿等方式，持之以恆開展獨立自主自辦教會教育；
2、「一會一團」指導、督促各神哲學院單獨開設獨立自主自辦教會課程，完成《中國天主教獨立自主自辦教會教育教材》修訂工作，發揮教材在教育教學中的積極作用；
3、在平等友好的基礎上開展對外交往，講好中國天主教故事，講清我國天主教堅持中國化方向的內涵和實質，消除誤解和猜疑，爭取理解與支持。
（三）增強法治觀念和法治教育
1、以不同形式，在不同層面深入學習新修訂的《宗教事務條例》，定期開展政策法規培訓，引導神長教友自覺投身國家法治建設，增強國家意識、公民意識、法律意識，正確認識和處理國法與教規的關係；
2、加強理論研究和實踐探索，弘揚教會道德、訓導中與社會主義道德和法治相契合的內容，推動教會倫理道德與中華傳統美德相結合，與時代精神和社會發展要求相結合，發揮天主教信仰在以德治國中的積極作用；
3、加強神哲學院法治教育教學，把法治教育列入教學內容，開設法律基礎、宗教政策法規等課程，增強修生的法律知識和守法的自覺性。
（四）發揮教會在促進經濟社會發展中的積極作用
1、發揚教會服務社會優良傳統，團結帶領廣大神長教友融入和服務當代中國社會，履行社會責任；
2、在教友聚居地區，大力構建健康的宗教關係，共同構建公序良俗，促進經濟社會發展，建設美麗中國；
3、在「一會一團」的統籌和領導下，鼓勵神長教友積極參與社會公益慈善活動，突出重點，提高教會公益慈善活動的規範化水平，增強環保生態意識。
四、促進天主教與中國優秀文化融合
在教會內培育做中國人的文化自覺和自信，以我國優秀的人文傳統來豐富基督信仰的表達；總結我國教會歷史中的中國化經驗，開拓一種具有中國教會視野的教會史研究。
（1） 拓展教會對中國傳統文化的認識和認同
1、通過各種方式提升教會對中國傳統文化的認識水平，樹立做一個中國人的文化自覺和自信，把中國傳統的道德意識匯通於基督的福音精神，促進教會信仰在人文中國的扎根；
2、在教區或堂區的慕道班和教理講授中增加中國傳統文化的內容，使福音信仰與中國傳統文化在基督徒的日常生活中有機結合；
3、着力培養一批既有較高神學造詣，又有深厚中國文化素養的研究人才和神學院教師隊伍；
4、在神學院的課程安排中重視中國傳統文化和哲學教學，培養修生用中國文化的思維方式來宣講教會的福音真理；
（2） 形成具有中國教會視野的中國天主教史
1、以建設中國天主教歷史檔案館為抓手，廣泛收集天主教在新中國成立前後的歷史文獻資料和檔案，總結和積累天主教傳入中國後形成的中國化經驗，形成具有中國教會視野的教會史研究；
2、以堅持我國天主教中國化方向為線索，組織教會史專家編寫出版《中國天主教史》；
3、學習和借鑒我國其他宗教在歷史上的中國化經驗，通過比較研究達到自我提高。
五、構建具有中國教會特色的神學思想
收集和研究有關教會中國化的歷史性文獻；從聖經、教會傳統、梵二大公會議文獻出發，吸納普世教會的相關思考和成果，形成天主教中國化的基本神學論述；拓展具有中國思想特徵的神學表達，注重研究平台和隊伍的建設。
（一）總結中國教會史中天主教中國化的經驗和思想
1、收集、整理自天主教傳入中國，特別是自明末清初天主教重新傳入中國至新中國成立前的有關天主教中國化文獻資料，總結天主教中國化的過程和經驗；
2、收集、整理和總結新中國成立後我國天主教與社會主義社會相適應的相關文獻資料，形成系統性思考；
3、由「一會一團」牽頭，以堅持我國天主教中國化方向為主題，編輯出版《堅持我國天主教中國化方向讀本》。
（二）深入研究普世教會本地化的神學思想
1、重視聖經解釋學和聖經神學、不斷回到聖經，從聖經中吸取思想和動力；
2、從普世教會的歷史和傳統出發，特別立足於梵二大公會議的教會論述，在教會內普及相關知識；
3、研究和借鑒各國教會梵二大公會議後開展教會本地化的思想理論與實踐經驗。
（三）創新中國天主教的神學思想和表達
1、對天主教神哲學與中國哲學思想開展比較研究，加強宗教間對話，融合中國人與基督徒的生活經驗，豐富和創新教會的神學表達；
2、在教會傳統神學的形而上學、本體論架構之外，嘗試一種具有中國文化特徵的，側重倫理、自然、天人合一的思想方式，探索一種具有中國智慧的神學思想；
3、重視教會基層信眾在當今社會中的信仰及靈性經驗，加強天主教中國化神學理論與實踐之間的關聯，把優秀的研究成果和思想推廣到神哲學院和地方教會。
（四）加強教會神學研究平台和隊伍建設
1、繼續辦好兩年一次的「天主教中國化神學論壇」，開拓新形式，努力辦成中國天主教最高層次的神學論壇；針對天主教中國化過程中遇到的問題，舉行專題研討會；
2、成立「中國天主教文化研究所」，匯集教內外研究天主教的學者，形成一支基本研究隊伍。
六、創新具有中國特色的教會組織和管理形式
深化民主辦教理念，堅持「集體領導、民主管理、相互協商、共同決策」原則；以服務為宗旨，以優化組織管理結構、強化組織管理意識、解決工作中實際問題為目標，推進組織建設、管理制度和人才建設創新。
（一）深化民主辦教的理念和認識
1、通過調研、研討會或座談會形式，總結中國天主教在改革開放後堅持民主辦教的經驗和成果，把民主辦教作為天主教中國化的一個重要舉措；
2、加強對梵二大公會議有關「天主子民」、「平信徒」論述的研究和介紹，發揮平信徒在福傳牧靈以及教會管理上的積極作用；
3、繼續探討聖統制與民主辦教的關係，強調服務性，促進兩者有機統一。
（二）完善組織和管理體制
1、依據新修訂的《宗教事務條例》，針對新情況和問題，對《中國天主教愛國會工作條例》、《中國天主教愛國會、中國天主教主教團主席聯席會議制度》、《中國天主教教區管理制度》進行修訂；
2、依照民主辦教原則，理清愛國會、教務委員會、教區之間的職責分工，清晰各自屬性、職能、任務，制定運行模式和工作細則；
3、對地方天主教「兩會」組織建設的現狀進行調研，協助解決愛國會在組織建設中的實際問題；
4、加強教會組織和管理的法治化和規範化，推動和協調教會團體、教會活動場所、神哲學院依法在民政部門登記備案；
5、加大愛國組織中教友骨干的培養力度，提升教友骨干在愛國組織中的比例，發揮他們在愛國組織中的作用。
七、探討具有中國元素的禮儀表達
把握教會禮儀的傳統精神，特別是梵二大公會議對禮儀改革和本地化的論述；探索將中國傳統禮儀文化及其元素融入教會禮儀表達的可行性，以試點方式穩妥推行教會禮儀的中國化。
（1） 總結歷史和現實中教會禮儀的中國化經驗
1、教會禮儀古老而神聖，需從神學和歷史方面掌握其本質，以之作為思考教會禮儀中國化的思想基礎；
2、收集、分析和研究天主教進入禮儀之邦的中國後在禮儀上的思考和實踐，弄清天主教禮儀中國化的關鍵，從中獲得對今天中國天主教禮儀改革的啟示；
3、通過舉辦專門研討會，總結梵二大公會議提倡禮儀改革後，中國天主教，包括華人教會在禮儀改革方面的得失，為教會禮儀中國化方案提供最新經驗。
（2） 在中國禮儀文化中探索教會禮儀表達
1、在「一會一團」計劃發布的有關禮儀的牧函及指導手冊中，嘗試用一些既符合基督福音精神和教會傳統，又帶有中國傳統禮儀色彩的話語，促進兩者在理解上的交流和彼此豐富；
2、在神哲學院的禮儀教育以及有關禮儀的培訓班和講座中，增加中國禮儀文化和禮儀史內容，拓展對中國傳統禮儀的理解；
3、召集教會禮儀研究者，舉行高級研討班，推動教會禮儀中國化探討，成立諮詢小組，為「一會一團」提出禮儀中國化方案；
4、因地制宜，在少數民族地區，重視特有的禮儀傳統，挖掘一些已形成的具有民族特點的教會禮儀。
（3） 以試點方式穩健推行教會禮儀中國化
1、「一會一團」以牧函等方式，針對一些重要的禮儀問題，提供一般性原則和建議；
2、由「一會一團」督導在某些堂區，特別是在神哲學院試行一些具有中國化元素的禮儀，在確定不違反教會禮儀的一般原則和要求，不會在中國教會內引起衝突和爭議的情況下，向全國推廣；
3、鼓勵某些教區或堂區的禮儀創新嘗試，回應他們的需求和問題，既避免激進和盲目的禮儀改革，也反對固步自封。
八、倡導具有中國審美特徵的教堂樣式以及繪畫和聖樂創作
轉變教堂建築樣式及繪畫聖樂必須西方化的觀念，倡導中國化的理念；探討融合中國傳統美學要素的方法，樹立具有中國審美特徵的教堂建築及繪畫聖樂典範。
（一）轉變教會建築及繪畫聖樂必須西方化的觀念
1、收集、整理、研究自天主教傳入中國後教堂建築、繪畫藝術、教會音樂方面的遺產。結合天主教信仰的精神特徵，探索新的中國形式、中國風格、中國特點，轉變一切必須西方化的傾向和觀念；
2、在神哲學院培育過程中倡導教會建築、繪畫聖樂中國化的理念，開設一些相關課程，形成教會藝術中國化共識；
3、在教區、堂區舉辦相關講座，增進對中國傳統藝術和審美的認知；
4、在教堂建築和繪畫聖樂上樹立中國化典範，組織現場交流會，鼓勵設計、建造中西合璧、傳統中式或具有民族風格的教堂；
5、定期在全國舉行教會繪畫和教會音樂中國化巡回展示和表演，表彰優秀作品。
（二）探索和積累教堂建築及繪畫聖樂的中國化方法
1、探討和積累教堂建築及繪畫聖樂中國化的路徑和方法，在新建教堂的設計中加入中國美學元素，在聖畫創作中嘗試傳統中國畫手法，在教會音樂創作中注重中國風格；
2、倡導體現中國人天人合一理念，既講究中式建築風韻，亦表現西式教堂建築的神聖；在聖畫創作中增添中國人的人文情懷和意境；在教會音樂創作中考慮民族音樂的自然精神；
3、在融合在中國傳統文化元素、符合普世教會大公精神及合乎教會禮儀的要求下，與時俱進，按多元化和穩妥性原則推進教堂建築和繪畫聖樂樣式的中國化進程。
（三）形成教堂建築及繪畫聖樂的中國化保障
1、培養一支具有一定神學理論基礎、藝術天賦的教友建築師和藝術家，形成一支可以提供諮詢服務的專家隊伍，開展相關的諮詢和培育宣傳工作；
2、以中國天主教神哲學院為基地，成立「中國天主教音樂藝術培訓中心」；由「一會一團」主導，匯編一本具有中國天主教特點的聖歌集；
3、「一會一團」鼓勵地方教會在教堂建設和繪畫聖樂創作上的中國化努力，在一些地方進行試點，以點帶面。
九、組織實施
（一）加強組織領導
堅持我國天主教的中國化方向離不開有效的組織方式。中國天主教「一會一團」須負起主要責任，成立領導小組，在全國範圍內統籌天主教中國化的探討和實踐。以問題為導向，推出某些專項課題，成立專家小組，重點突破；
省（自治區、直轄市）「兩會」、教區和神哲學院應建立相關機制，由負責人牽頭，推動天主教中國化的探討和實踐，消除誤解，把堅持我國天主教中國化方向的觀念和工作落到實處。依照本規劃，省（自治區、直轄市）天主教「兩會」、各教區及各神哲學院依據自身情況制訂相應的天主教中國化五年工作計劃。
（二）加強對規劃實施的督導檢查和評估
依照規劃定立的可見目標，開展專項督導檢查工作，定期檢查完成的情況，找出問題的癥結並予以解決。
按照一定的評估標準，對作出突出貢獻的個人和團體予以表彰。
（三）加強宣傳和交流活動
通過「一會一團」或地方教會辦的媒體，宣傳堅持我國天主教中國化方向的思想和成果，出版有關書籍文章，為規劃的實施創造有利條件。
在「一會一團」層面，通過培訓班、研討會或論壇等交流有關堅持我國天主教中國化方向的經驗和思想，統一認識，凝聚共識。
推動地方天主教「兩會」、教區及神哲學院定期舉辦堅持我國天主教中國化方向經驗總結交流會，促進天主教中國化思想深入基層教會。
在教會對外交往中大力介紹我國天主教堅持中國化方向的基本思想和做法，最大程度地爭取理解，消除誤解。
（四）加強研究力量的整合和建設
堅持我國天主教中國化方向的關鍵在於研究隊伍的形成和建設。從一開始，就要把天主教中國化的進程與教會內神學研究隊伍的鍛造和建設聯繫起來。堅持我國天主教中國化方向的探討須借鑒其他宗教和學術界的相關研究成果，教會的研究隊伍要吸收這方面的力量。
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